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Ministr školství změnil názor a chce vyškrtnout školné z koaliční smlouvy. Rád by naopak zavedl zápisné, které nedávno
zavrhl. Partneři jsou zmateni. Pomůže to VV?
Odvolám, co jsem odvolal, a slibuji, co jsem slíbil. Známá věta z filmové pohádky Pyšná princezna by se mohla stát
novým mottem ministra školství Josefa Dobeše.
Jeho Věci veřejné v sobotu nečekaně změnily názor na placení školného na vysokých školách. Školné přitom měly v
předvolebním programu a Dobeš při vyjednávání koaliční smlouvy souhlasil s tím, aby v ní byl jako termín jeho zavedení
uveden rok 2013.
Nyní je vše jinak a Věci veřejné chtějí s koaličními partnery jednat o změně smlouvy. Na rovinu přiznávají, že si přejí,
aby tento nepopulární krok spadl až na následující vládu. Dobeš se netají obavami, že zavedení školného krátce před
dalšími volbami do Sněmovny by mohlo jeho stranu u voličů poškodit.
Výrazně mírné a něžné
A protože vysoké školy peníze potřebují, Dobeš oprášil myšlenku na zavedení zápisného, od které naopak zhruba před
měsícem po vlně kritiky upustil. S tím, že ho definitivně zavrhuje.
„Počítám, že debata o školném začne v koalici až někdy začátkem příštího roku. Chtěl bych znovu otevřít otázku, zda
by tím spouštěcím krokem nemohlo být výrazně mírné a něžné zápisné,“ řekl včera Dobeš MF DNES.
První návrh ministra školství, který zveřejnil letos v září, počítal se zavedením zápisného už v příštím akademickém
roce. Jeho maximální výše měla být šest tisíc korun. Opatření by platilo jen dva roky. Pak už by studenti hradili klasické
školné (maximálně 10 tisíc korun za semestr).
Dobeš však narazil u kolegů z vlády, s nimiž svůj nápad předem neprojednal. Premiér Petr Nečas zápisné označil za
plíživé školné, které nepamatuje na sociálně slabší studenty. Poté, kdy zápisné odmítli i rektoři vysokých škol, na jejichž
souhlas ministr novinku vázal, Dobeš ustoupil.
„Ta myšlenka vystřelila z našeho ministerstva dřív, než jsme to stačili projednat s koaličními partnery, a proto se od ní
upustilo. Nyní máme analýzy, máme propočítané, kolik studentů by kvůli své sociální situaci zápisné platit nemuselo.
Já vidím jako dobré probrat to s partnery znovu, udělat si na to více času,“ říká Dobeš.
Změnit koaliční smlouvu a vyškrtnout z ní školné však bude pro Věci veřejné velmi těžký, možná až neřešitelný úkol.
ODS i TOP 09 už daly najevo, že k tomu nevidí důvod. Samotný Dobeš se pro své kolegy z vlády stává kvůli svým
názorovým kotrmelcům nečitelným.
„Jednat se dá samozřejmě o všem, ale když ministr Dobeš na jedné straně zavádí zápisné jako předstupeň školného
a na straně druhé nechce zavádět školné, připadá mi to nesmyslné,“ řekl Lidovým novinám místopředseda TOP 09 a
ministr práce Jaromír Drábek.
Co Věci veřejné vlastně chtějí?
„Při jednáních o koaliční smlouvě byly všechny strany pro školné. Nebyl v tom žádný spor. Změna postoje pana Dobeše
je pro mě překvapením. Co tedy Věci veřejné vlastně chtějí? Pokud nebude zavedeno školné, prohloubí se tím finanční
potíže vysokých škol,“ říká místopředseda ODS Jiří Pospíšil.
Podle Dobešova předchůdce na ministerstvu školství Ondřeje Lišky (SZ) jsou největší slabinou českého školství příliš
časté změny vzdělávací politiky. „Přijde nová vláda a celá koncepce se kompletně mění. Nyní je to ještě horší, protože tu
nejistotu způsobuje jeden samotný ministr. Jeho nový postoj je přitom jen výsledkem marketingové debaty,“ říká Liška.
***
Dobešův názorový kolotoč
»Je potřeba nastavit vícezdrojové financování vysokých škol. Více zapojit soukromý sektor a k tomu už jenom jako
doplněk je připravované školné. Není jeden z hlavních zdrojů, ale spíše taková spoluúčast pacienta.
9. září, Český rozhlas
»Zápisné na vysokých školách pro mě není na programu dne, budu pracovat na dalších variantách, jak vysoké školy
zabezpečit na akademický rok 2011.
19. listopadu, Český rozhlas
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»Chodili za mnou delegáti s tím, že se se školným neztotožňují. Je dobré otevřít debatu, zda je rozumné to udělat půl
roku před volbami.
12. prosince, po konferenci VV
»Chtěl bych znovu otevřít otázku, zda by řešením nebylo výrazně mírné a něžné zápisné.
14. prosince, MF DNES


